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 „Nu am dat greş. Pur şi simplu am descoperit 10 000 
de idei care nu funcţionează.“   (Thomas Alva Edison)  

15 la sută dintre români sunt foarte interesaţi de
progresele tehnologice şi descoperirile ştiinţifi ce
15 la sută dintre români şi trei din 10 cetăţeni ai Uniunii Europene se declară foarte interesaţi de progresele 

tehnologice şi descoperirile ştiinţifi ce, în timp ce interesul a 49 la sută dintre români faţă de acest domeniu este 
unul moderat, relevă un sondaj Eurobarometru, realizat pe un eşantion de 31 243 de persoane din cele 27 state 
membre UE şi din încă 5 ţări europene 
(Islanda, Croaţia, Norvegia, Elveţia şi 
Turcia). Alţi 37 la sută dintre români au 
declarat că nu sunt deloc interesaţi de 
informaţiile despre progresele în dome-
niul ştiinţei şi tehnologiei, faţă de o cin-
cime din cetăţenii UE. De asemenea, 39 
la sută dintre români, faţă de 22 la sută 
în UE, consideră că ştiinţa şi tehnologii-
le pot rezolva problemele economice ale 
ţării, în timp ce 28 la sută dintre români 
şi 57 la sută dintre europeni nu sunt de 
acord cu această afi rmaţie. Sondajul mai 
arată că peste 70 la sută dintre europeni 
sunt de părere că importanţa cercetării 
fi nanţate de UE va creşte în următorii 
ani, iar 66 la sută cred că guvernele ar 
trebui să facă mai mult pentru a spori interesul tinerilor faţă de problemele ştiinţifi ce. 

La nivelul UE-27, 61 la sută din populaţie se consideră extrem sau sufi cient de bine informată despre 
descoperirile ştiinţifi ce şi progresele tehnologice, iar 74 la sută dintre cetăţenii europeni cred că cercetarea 
efectuată în colaborare cu UE şi fi nanţată de Uniunea Europeană va deveni din ce în ce mai importantă. 

Pe ansamblu, sondajul relevă că europenii sunt destul de optimişti în ceea ce priveşte ştiinţa şi tehnologia 
– 75 la sută dintre respondenţi sunt de acord sau tind să fi e de acord cu faptul că, graţie ştiinţei şi tehnologiei, 
generaţiile viitoare vor benefi cia de mai multe oportunităţi. Europenii au o părere pozitivă despre efectele 
implicării mai profunde a tinerilor în domeniul ştiinţifi c, dar resimt ca fi ind insufi cientă acţiunea guvernelor 
pentru stimularea unui interes mai larg. 

Acum, după ce am trecut de prima jumătate a 
anului, a devenit cât se poate de clar că obiectivele 
propuse prin bugetul de stat pentru 2010 în domeniul 
infrastructurii rutiere nu vor fi  îndeplinite. Nu numai 
că nu se vor realiza integral, ci unele vor rămâne exact 
în stadiul de la sfârşitul lui 2009. În această categorie 
intră, din păcate, construcţia de autostrăzi. Dat fi ind 
specifi cul acestei rubrici, nu ne vom referi la cauzele 
acestei situaţii deloc de invidiat (a făcut-o şi o face 
presa cotidiană), ci ne vom referi la unele momente 
din trecut, care ne pot ajuta în prezent să depăşim di-
fi cultăţile şi să asigurăm o anumită continuitate a ceea 
ce s-a făcut bine pentru ţară şi oamenii ei. 

Aşa cum s-a întâmplat cu planul de moder-
nizare a Capitalei elaborat la mijlocul anilor ’30, 

care a inspirat specialiştii de la Institutul Proiect 
Bucureşti să întocmească, după circa patru decenii, 
un program menit să ridice Capitala României la 
un stadiu de dezvoltare demn de mileniul al III-lea 
(program care, nici el, n-a avut şansa de a fi  fi nali-
zat), în materie de autostrăzi s-au declanşat studii 
tot în perioada interbelică. Enciclopedia României, 
volumul IV, depune mărturie că această temă a fost 
abordată, dar vitregia vremurilor a împiedicat să se 
avanseze semnifi cativ măcar în materie de proiecte. 
Un moment deosebit a intervenit mai târziu, în con-
diţiile în care s-a manifestat mai multă deschidere 
spre vestul continentului, odată cu iniţierea de rela-
ţii instituţionale cu Piaţa Comună. 

(Continuare în pag. 2)

Pentru actuala vacanţă parlamentară este în vigoare Legea de 
abilitare a Guvernului de a emite ordonanţe. Este o practică instituită 
în conformitate cu Constituţia ţării, potrivit principiului continuităţii 
actului legislativ. De departe, cea mai importantă ordonanţă din setul 
propus de Executiv şi aprobat de Legislativ o constituie cea referitoa-
re la rectifi carea bugetară. Spunem „cea mai importantă“, deoarece 
este aşteptată – cum se spune – „cu sufl etul la gură“ de întreaga po-
pulaţie a ţării, mai ales după anunţarea măsurilor dure şi dureroase 
de „austeritate bugetară“. 

Nu este cazul să ne lansăm în pronosticuri, deoarece este puţin 
probabil să se suplimenteze unele alocări, iar dacă se va opta şi pentru 
o asemenea soluţie, este limpede – de pe acum – că va fi  vorba despre 
domenii restrânse şi sume modice. Practic, se vor legaliza diminuă-
rile de până acum şi se vor prelungi atât acestea, cât şi altele până la 
viitoarea rectifi care bugetară. Ceea ce se poate, însă, discuta vizează 
modul în care s-au derulat operaţiunile specifi ce (numite „execuţie 
bugetară“) atât la capitolul venituri, cât şi la cel de cheltuieli. Esenţial 
este faptul că ţinta de defi cit convenită cu FMI, Comisia Europeană 
şi Banca Mondială, respectiv 6,8 la sută din PIB, se afl ă în pericol de 
a nu fi  atinsă, cu toate consecinţele negative care decurg de aici. Dacă 

se va menţine cursul din prima jumătate a anului, este clar că nu se va 
reuşi să se încadreze defi citul bugetar în limitele stabilite. 

Nu există decât două căi de diminuare a defi citului: mărirea ve-
niturilor şi reducerea cheltuielilor. Sunt căi care pot fi  folosite separat 
sau împreună. Din păcate, prin modifi cările aduse Codului Fiscal, nu 
s-a putut respecta promisiunea de a nu se majora taxele şi impozitele, 
aşa că s-a optat – practic – pentru combinarea celor două modalităţi. 
Important este să se asigure o majorare a veniturilor, deoarece se 
presupune că la capitolul cheltuieli s-au operat amputările necesare. 
Numai că – şi aici – se impune o constatare de fond: una este să se 
mărească povara fi scală şi alta să se asigure o mai bună colectare a 

ceea ce s-a prevă-
zut. Astfel, ajun-
gem la o temă pe 
care nu ezităm s-o 
numim fundamen-
tală: cea a com-
baterii evaziunii 
fi scale. 

În prezent, 
au loc controver-
se privind dimen-
siunile acestei 
evaziuni, evalu-
area Institutului 
Naţional de Statis-
tică (de circa o 

cincime din PIB) fi ind contestată de unii specialişti. Dar, chiar dacă 
acceptăm punctul de vedere ofi cial, tot este clar că o diminuare sem-
nifi cativă a ponderii evaziunii fi scale ar aduce la buget multe miliar-
de de euro. Prin urmare, dacă este să ne referim la îmbunătăţirea exe-
cuţiei bugetare, potrivit ţintei de defi cit amintite, atunci activitatea 
organismelor abilitate ale statului se cere concentrată pe segmentul 
colectare, cu accent clar pe diminuarea evaziunii fi scale. Există, în 
acest sens, o premisă favorabilă, şi anume noile reglementări referi-
toare la combaterea acestui fl agel. Ordonanţa de urgenţă aferentă a 
intrat în vigoare. Prin urmare, nu se mai poate invoca de către nimeni 
vidul legislativ în materie. Totul este să se treacă la aplicarea măsu-
rilor prevăzute. Or, se ştie – la noi – nu atât legile sunt lacunare, cât 
modul în care se respectă, în primul rând de către organismele de 
control ale statului. Aici se afl ă nodul gordian al întregii operaţiuni 
de ameliorare a activităţii fi scal-bugetare pe care iminenta rectifi care 
nu poate să-l eludeze decât cu asumarea marelui risc de a rata – şi de 
această dată – ţinta de defi cit pentru anul în curs. Aceasta este tema 
de cel mai larg interes public şi, în consecinţă, am încercat să răspun-
dem unui astfel de interes legitim. (T.B.)

Rectifi carea bugetară
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Jurnal de bord

Starea de Starea de 
vegheveghe

11 mai 2008: sute de broaşte au invadat o stradă dintr-un 
oraş afl at în provincia Sichuan din China. A doua zi, 
provincia avea să fi e zguduită de un puternic seism, 

cu magnitudinea de 7,8 grade pe scara Richter.   
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Mircea Oprean şi horticultura din OlteniaMircea Oprean şi horticultura din Oltenia

„Grijeşte de sănătate, pleacă urechea la 
cei necăjiţi şi nu uita că politeţea nu costă şi 
fi i bun cu cei buni şi cu cei răi, mai bun...“. 
Este un fragment dintr-o scrisoare a unui 
tată din zona Sibiului către fi ul său ajuns om 
important la Craiova. Era, la vremea scri-
erii scrisorii, în 1965, rectorul Institutului 
Agronomic din Craiova, Mircea Oprean.

*
Mircea Oprean s-a născut la 28 mai 

1915, în comuna Jina, situată în judeţul 
Sibiu, la graniţa cu judeţul Alba, pe drumul 
care leagă Miercurea Sibiului de Obârşia 
Lotrului. Tatăl său, Nicolae Oprean, a fost 
notar în Poiana Sibiului, comună învecinată 
cu Jina, şi a avut o puternică infl uenţă asupra 
sa, aşa cum rezultă din multele scrisori pe 
care cei doi şi le-au trimis. Iată un fragment 
dintr-o scrisoare datată 29 augut 1956: „Dacă 
acum ştiu de unde vin şi unde mă duc, dacă 
sunt liniştit în faţa viitorului, ţi se datoreşte 
în cea mai mare măsură dumitale“. Mama 
sa, Maria, născută Străulea, este evocată în 
scrisorile lui Mircea Oprean către tatăl său 
astfel: „În mediul social am trăit admiraţia 
pe care o au oamenii pentru mama şi pentru 
dumneata“. Primele cinci clase elementa-
re le-a urmat în comuna învecinată, Poiana 
Sibiului, iar apoi a mers la Orăştie pentru a 
continua studiile liceale.

S-a înscris la Academia de Înalte Studii 
Agronomice din Cluj şi a obţinut diploma 
de inginer în 1939. În paralel, a urmat şi 
Seminarul Pedagogic Universitar, speciali-

zarea viticultură. Remarcat de profesorii săi, 
a fost numit preparator la catedra de viticul-
tură şi enologie începând cu data de 1 oc-
tombrie a aceluiaşi an. În condiţiile impuse 
de război, se refugiază la Timişoara unde, 
după 8 luni de concentrare şi 16 luni de mo-
bilizare pe front, în 1942 ocupă postul de 
asistent. După terminarea războiului, revine 
la Cluj unde, în 1947, devine şef de lucrări. 

În 1947, spre sfârşit de an, se înfi in-
ţează la Craiova Facultatea de Agronomie, 
iar din toamna anului 1949, Mircea Oprean 
este transferat aici ca şef de lucrări cu misiu-
nea spusă sau doar hărăzită de a contribui la 
dezvoltarea învăţământului horticol, dezvol-
tare încununată de înfi inţarea Facultăţii de 
Horticultură, în 1962. Acum, după trecerea 
anilor, se poate spune că aici, la Craiova, a 
abordat o problemă de interes naţional – va-
lorifi carea solurilor nisipoase prin cultura 
viţei de vie. 

În 1948 a obţinut titlul ştiinţifi c de doc-
tor inginer în ştiinţe agronomice, cu teza 
Cercetări asupra altoirilor forţate la viţa 
de vie, iar în 1965 devine doctor docent în 
ştiinţe. 

La început, în 1950, s-a ocupat de vi-
ticultură şi vinifi caţie. După patru ani încep 
primele experienţe de viticultură şi pomicul-
tură pe terenurile nisipoase de la Tâmbureşti 
şi Piscul Sadovei. Împreună cu colaboratorii 
săi s-a ocupat de procesele biologice lega-
te de concreşterea la altoire şi tehnologia 
producerii materialului săditor viticol. S-au 
stabilit adâncimea optimă de plantare, cele 
mai indicate tăieri şi modul de aplicare a în-
grăşămintelor. S-au stabilit distanţele optime 
de plantare şi cele mai indicate raioane, zone 
unde pot fi  plantate diferite soiuri de viţă de 
vie, inclusiv viţa de vie pentru strugurii de 
masă. Aşa se face că în vestitele podgorii 
mehedinţene de la Oreviţa şi Golul Drâncei, 
lovite de invazia fi loxerică, s-au reînfi inţat 
plantaţii viticole pe 3000 ha din care s-au 
obţinut în anii ’70 – ’80 soiurile de Merlot, 
Cabernet Sauvignon, Pinot noir. Cercetările 
întreprinse asupra tăierilor de rodire aplicate 
viţei de vie au condus la o mai bună valori-
fi care a capacităţii de rodire, iar sistemul de 
tăiere „centrifugă“ şi în „cordon târâtor“ a 

permis mecanizarea unor lucrări în plantaţie, 
inclusiv protecţia butucilor în timpul iernii. 
A identifi cat existenţa la viţa de vie a unei 
etape de „creştere inutilă“ diferită de la soi 
la soi, prin a cărei diminuare sau eliminare se 
pot obţine importante creşteri ale producţiei 
de struguri. 

Cercetările efectuate aici au fost expuse 
în mai multe lucrări ştiinţifi ce prezentate în 
ţară sau în străinătate, au fost adunate în 
câteva cărţi printre care Extinderea viilor 
pe nisipuri, publicată 1956 de Editura 
Agro-Silvică Bucureşti, Cultura viţei de 
vie pe nisipuri, publicată de aceeaşi editură 
în 1964, Viticultură generală, apărută la 
Editura Didactică şi Pedagogică, în 1975. 

Rezultatele obţinute, dar şi perseveren-
ţa profesorului Mircea Oprean, au favorizat 
extinderea Staţiunii Didactice de la Banu 
Mărăcine, în 1966, cu o suprafaţă de 318 ha. 
El spunea atunci că „în-
văţământul agronomic 
fără o staţiune didactică 
este ca un învăţământ 
medical fără clinică“. 
S-a ocupat, împreu-
nă cu profesorii Ştefan 
Teodorescu şi Marius 
Popescu, de organizarea 
modernă a acestei staţi-
uni.

Foştii studenţi, 
acum oameni de vază, 
îşi aduc aminte de măies-
tria sa pedagogică şi spun: „Prin maniera în 
care ne-a prezentat cursul de viticultură, a 
reuşit să stimuleze inventivitatea şi cercetă-
rile ştiinţifi ce, iar prin conţinut să pună la 
îndemână cât mai multe tehnologii alterna-
tive posibile. Folosind structura care rezultă 
din descoperirea cauzelor după descrierea 
efectelor se dezvoltă interesul pentru o per-
manentă investigare ştiinţifi că. Prezentând 
scopul înaintea mijloacelor a promovat 
interesul pentru elaborarea unor metode 
adecvate şi pentru o aplicare creatoare a cu-
noştinţelor. La examen aveam să constat că 
evaluarea cunoştinţelor nu este la îndemâ-
na oricui, fi ind un moment când profesorul, 
prin harul său pedagogic, reuşeşte să-l facă 

pe cel analizat să simtă că este un interlocu-
tor aşteptat şi preţuit...“. 

Un altul îşi aminteşte: „În anii ’80, pro-
fesorul Oprean se apropia de pensionare. Mi-l 
aduc aminte ca pe un cadru didactic foar-
te inimos, care punea pasiune în munca sa. 
Înainte de examen ne chema la o recapitulare 
a materiei în sistem intensiv, adică şase ore, 
fără pauză... Cursurile sale erau presărate cu 
povestioare înţelepte legate de viticultură“.

Sau: „Erudiţia, talentul vorbirii, dis-
cernământul, vocea caldă dar fermă, into-
naţiile diferite folosite cu dibăcie, menite 
să înlăture monotonia, au asigurat  în toate 
cazurile nivelul elevat, clar şi la obiect, al 
prelegerilor Maestrului“.

Obişnuia ca, în loc de rămas bun, să 
spună „Să fi m optimişti!“.

Un salariat a venit în audienţă la rector 
cu o problemă personală. La ieşire, a spus: 

„...mi-a vorbit aşa 
de frumos şi mi-a 
explicat cu foarte 
multă înţelegere im-
posibilitatea rezol-
vării, cel puţin tem-
porar, încât eu mă 
consider satisfăcut 
şi onorat”.

Personalitate 
complexă, Mircea 
Oprean a îndeplinit 
mai multe funcţii 
publice, printre care 

se remarcă funcţia de rector al Institutului 
Agronomic, între 1964 şi 1966, apoi Rector 
al Universităţii din Craiova, între 1968 şi 
1971. Mai trebuie menţionate şi funcţiile de 
membru în Comisia superioară de Diplome, 
membru titular al Academiei de Ştiinţe 
Agricole şi Silvice.

Pentru calităţile sale pedagogice a obţi-
nut, în 1970, titlul onorifi c de Profesor uni-
versitar emerit.

S-a stins din viaţă la 12 martie 1984, la 
Craiova. Avea 69 de ani.

Prof. dr. ing. Gheorghe Manolea
Preşedinte Sucursala AGIR Dolj

http://gheorghe.manolea.ro
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(Urmare din pag. 1)
Întrucât se dăduse „cale liberă“ inves-

tiţiilor străine (desigur, în anumite limite), 
iar una dintre condiţii o reprezenta existenţa 
reţelei moderne de drumuri, racordată la co-
ridoarele de autostrăzi din restul continen-
tului, în 1967, conducerea Institutului de 
Proiectări pentru Transporturi Auto, Navale 
şi Aeriene (IPTANA) a primit misiunea de a 
elabora concepţia generală privind reţeaua 
naţională de autostrăzi. Era vorba despre 
3200 kilometri de autostradă. Programul 
a fost derulat timp de trei ani şi, astfel, în 
1970, s-a putut prezenta un prim proiect de 
ansamblu. După aprobările de rigoare, ope-
raţiunile de proiectare au continuat, IPTANA 
dezvoltând relaţii de colaborare cu 10 state 
apropiate geografi c de România, astfel încât 
să se poată realiza o insfrastructură regiona-
lă integrată. 

Cei 3200 de kilometri aveau ca direcţie 
de dezvoltare mai multe coridoare, respectiv 
din Satu Mare spre Cluj (Autostrada Ardeal 
Nord), de la Cluj spre Târgu Mureş şi, apoi, 
spre Suceava şi Siret, de la Borş până la 
Braşov (Autostrada Ardeal), de la Arad spre 

Sibiu, unde făcea joncţiunea cu Autostrada 
Ardeal Nord, acolo unde începea şi Auto-
strada Argeş, care ajungea la Bucureşti, cu 

o bifurcaţie numită Autostrada Făgăraş, care 
ajungea la Braşov, de unde pornea Autostra-
da Prahova, cu punct fi nal tot Capitala. De 

la Borş începea autostrada din vestul ţării, 
care ajungea la Timişoara, legată de fosta 
Iugoslavie la Jimbolia şi de la principalul 

oraş din Banat se mergea spre Bucureşti pe 
Autostrada Oltenia. De la Bucureşti înce-
peau Autostrada Litoral până la Vama Veche 

şi Autostrada Moldova, până dincolo de Iaşi 
şi Suceava. Mai erau concepute autostrăzi 
de la Ploieşti la Buzău şi de aici până la 
joncţiunea cu Autostrada Litoral şi de la Au-
tostrada Moldova spre Brăila – Galaţi şi cu 
altă direcţie tot până la Autostrada Litoral. 
Practic, în acest mod era cuprinsă întreaga 
ţară cu o reţea adevărată de autostrăzi.  

Nu emitem aici judecăţi de valoare re-
feritoare la soluţiile adoptate, ci doar consem-
năm – documentar – un moment din trecut care 
relevă o preocupare strategică de prim plan. 
Merită, desigur, să se studieze de ce programul 
antedecembrist nu s-a realizat decât pe porţiu-
nea Piteşti – Bucureşti şi de ce, pentru perioada 
postdecembristă, s-a optat pentru alte formule. 
Oricum, activitatea intensă, laborioasă de la 
IPTANA din anii 1967 – 1977 şi chiar de mai 
târziu merită să fi e evocată, deoarece face par-
te din tradiţii valoroase care, dincolo de ceea ce 
au reprezentat vremurile respective sub aspect 
politic, economic şi social, stau dovadă vie a 
spiritului creativ al inginerilor constructori şi 
nu numai, dacă avem în vedere ce înseamnă 
construcţia de autostrăzi pentru întreaga noas-
tră comunitate profesională. (Al. R.)

Autostrăzile autohtone, de la vis la realitate
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ANCS a lansat competiţia 
pentru programul Capacităţi (PN II)

Autoritatea Naţională pentru Cercetare 
Ştiinţifi că (ANCS) a lansat competiţia pentru 
propuneri de proiecte de studii prospective în 
domeniile: nanotehnologii, ştiinţa serviciilor, 
energie verde şi terapii celulare prin progra-
mul Capacităţi. Acesta este al doilea program 
al Planului Naţional de Cercetare, Dezvoltare 
şi Inovare pentru perioada 2007 – 2013 (PN 
II). Obiectivele programului sunt dezvoltarea 
capacităţilor de cercetare, deschiderea siste-
mului CDI către mediul ştiinţifi c internaţional 
şi conectarea organică a acestuia la mediul 
socio-economic naţional. Programul cuprinde 
patru module: 

Modulul I, pentru dezvoltarea bazei 
materiale pentru cercetare în instituţiile CD 
şi în universităţi, inclusiv la nivel regional, 
şi dezvoltarea infrastructurilor CD de inte-
res naţional, este pus în practică prin pro-
iecte de investiţii pentru dezvoltarea infras-
tructurii publice CD. Modulul II, pentru 
creşterea calităţii sistemului CDI, a rolului 
său în mediul economic şi a percepţiei lui 
în societate, se implementează prin proiecte 

suport pentru întărirea efi cienţei sistemu-
lui CDI, susţinerea activităţilor CDI şi în-
tărirea relaţiilor ştiinţă-societate. Modulul 
III, pentru susţinerea fi nanciară a proiec-
telor CDI internaţionale cu participare ro-
mânească, se implementează prin proiecte 
pentru fi nanţarea participării unităţilor 
CDI româneşti în proiecte internaţionale 
declarate câştigătoare. La acest modul, ape-
lul este deschis în mod continuu. Modulul 
IV, pentru participarea României în cadrul 
organismelor ST internaţionale, este pus în 
practică prin proiecte suport pentru sus-
ţinerea reprezentării României în cadrul 
organismelor ST internaţionale. Acestea 
se referă atât la susţinerea participării unor 
grupuri sau persoane ţintă, nominalizate de 
instituţiile abilitate să participe la eveni-
mente de coordonare ST la care România 
este reprezentată, cât şi la acordarea de spri-
jin pentru vizitele în ţara noastră ale unor 
persoane recunoscute, aparţinând organis-
melor ST internaţionale. La acest modul, 
apelul este deschis în mod continuu. 

ANCS speră ca prin fi nalitatea urmări-
tă, aceea de a decela zonele de real potenţial 
ştiinţifi c şi tehnic şi de a recomanda direcţii 
strategice de dezvoltare pentru România în 
domeniile menţionate, proiectele vizate prin 
noua competiţie să reprezinte un incitant ar-
gument în favoarea unor consultări şi dezba-
teri ample şi deschise, atât în cadrul comu-
nităţii ştiinţifi ce de profi l, cât şi cu partenerii 
economici relevanţi din domeniile respective. 

Dezvoltarea infrastructurii CDI se 
face prin achiziţia de echipamente de pro-
fi l şi bunuri adiacente (sisteme de calcul 
complementare, inclusiv softul dedicat, 
servicii de instruire etc.), care permit cer-
cetătorilor să lucreze în condiţii de perfor-
manţă, cu aparatură şi echipament compa-
tibil cu cel existent în laboratoarele euro-
pene cu profi l similar. Programul sprijină 
folosirea intensivă a echipamentelor nou 
achiziţionate în cadrul reţelelor integrate 
CDI, în condiţii de efi cienţă antreprenoria-
lă, prin impunerea unor reglementări clare 
privind drepturile de acces. 

ÎN  LABORATOARELE  CERCETĂRII  TEHNICO-ŞTIINŢIFICEÎN  LABORATOARELE  CERCETĂRII  TEHNICO-ŞTIINŢIFICE

TUR DE ORIZONT

SOS: Trecerile la nivel 
cu calea ferată
Compania Naţională de Căi Ferate 

CFR SA, alături de companii feroviare şi 
rutiere din peste 45 de ţări, a marcat, la 22 
iunie a.c., a doua ediţie a Zilei Internaţionale 
de Conştientizare a Pericolelor la Trecerile 
la Nivel (ILCAD). Potrivit companiei, 
scopul principal al acţiunii este de a 
convinge participanţii la trafi c că astfel de 
accidente pot fi  evitate doar dacă se respectă 
regulile de circulaţie la/în jurul trecerilor 
respective. În România, pe întreaga reţea 

feroviară, există 5181 de treceri la nivel 
semnalizate. CFR SA are în derulare 
programul SAFTY – Asistenţă tehnică 
pentru îmbunătăţirea siguranţei trafi cului 
pe căile ferate române, fi nanţat din fonduri 
PHARE, una dintre componentele acestuia 
fi ind analiza tehnică a situaţiei existente la 
trecerile la nivel şi defi nirea unui pachet de 
investiţii care să cuprindă cele mai efi ciente 
măsuri pentru reducerea la minimum a 
riscului de accidente. Au fost selectate 112 
treceri care prezintă un grad mai mare de 
periculozitate, pentru a fi  modernizate. 
Proiectul tehnic şi execuţia lucrării vor fi  
fi nanţate prin Programul Operaţional Sec-
torial Transporturi (POS-T), din Fondul 
European de Dezvoltare Regională (FEDR). 

Prosperitatea, direct 
proporţională cu 
cantitatea emisiilor de CO2
Gospodăriile cele mai bogate emit de 

două ori şi jumătate mai mult gaz cu efect 
de seră decât cele modeste, relevă un studiu 
francez privind resursele gospodăriilor 
şi emisiile lor de CO2, publicat de site-ul 
Maxi Sciences. Potrivit studiului realizat 
de Institutul Naţional de Statistică şi de 
Studii Economice (INSEE) din Franţa, 
emisiile unei gospodării franceze medii 
sunt îndeosebi legate de locuinţă, în 
principal de încălzire (34 la sută), în timp 
ce 31 la sută sunt generate de transport. 
La acestea se adaugă emisiile asociate 
cumpărăturilor menajere. INSEE mai 
notează că, prin cumpărăturile lor, 20 la 
sută din gospodăriile bogate emit 29 la sută 
din emisiile de CO2, în timp ce gospodăriile 
cele mai modeste produc doar 11 la sută.

România, pe harta 
hidroenergetică a lumii 
Consumul de energie hidroelectrică 

al României s-a ridicat, anul trecut, la 3,6 
milioane tone echivalent petrol, fi ind cu 
8,4 la sută mai mic faţă de cel din anul 
anterior, conform statisticilor realizate 
de compania British Petroleum. Potrivit 
aceleiaşi surse, consumul ţării noastre 
a reprezentat 0,5 la sută din consumul 
mondial de energie hidroelectrică. Cel 
mai mare consum a fost înregistrat în 
China – 139,3 milioane tep, urmată de 
Canada – 90,2 milioane tep şi Brazilia – 
88,5 milioane tep. În Uniunea Europeană, 
consumul de hidroenergie a depăşit 73,9 
milioane tep, în 2009 (10 la sută din total).

În vederea optimizării culturilor vegeta-
le in vitro, prin utilizarea unor materiale car-
bonice microstructurate, pe bază de compuşi 
de intercalare carbonici ca aditivi speciali la 
mediile de cultură specifi ce plantelor lem-
noase, Institutul Naţional de Cercetare-Dez-
voltare pentru Inginerie Electrică ICPE-CA, 
în colaborare cu Institutul Naţional de Ştiinţe 
Biologice şi Universitatea Bucureşti – Grădi-
na Botanică Dimitrie Brandza, a fi nalizat pro-
iectul Tehnologie modernizată de micropro-
pagare pentru specii de plante lemnoase cu 
valoare economică şi ecologică. Cercetările 
aferente proiectului au vizat testarea şi evalu-

area efi cienţei noilor materiale carbonice, pe 
cale experimentală, şi utilizarea rezultatelor 
obţinute în economie. În acest sens, obiective-
le proiectului s-au concretizat în propunerea 
unor metode de optimizare a procesului de 
micropropagare vegetală, prin utilizarea de 
materiale carbonice nanostructurate, ca aditivi 
speciali la mediile de cultură specifi ce. 

Rezultatele proiectului au constat în 
elaborarea unei tehnologii in vitro moderni-
zate, de laborator, pentru speciile lemnoase 
refractare la creştere. Aceste rezultate pot fi  
utilizate în producţie, în proiecte de conser-
vare a fl orei, biotehnologie, silvicultură şi 

ştiinţa materialelor. La nivel naţional, dez-
voltarea de culturi vegetale in vitro, prin 
folosirea de materiale carbonice pe bază de 
compuşi de intercalare, reprezintă o aborda-
re originală de stimulare dirijată a procese-
lor biochimice din materialul vegetal. 

Cercetările iniţiate de INCDIE ICPE CA 
privind sintetizarea de noi materiale carbonice 
microstructurate destinate unui astfel de scop 
pot servi în aplicarea unor măsuri benefi ce 
asupra optimizării protocoalelor de cultură 
vegetală in vitro, constituind – potrivit repre-
zentanţilor institutului – elemente de noutate 
nu numai la nivel naţional, ci şi internaţional.

Metode de optimizare a procesului 
de micropropagare vegetală 

Documentul strategic Agenda Digitală 
pentru Europa, primul din seria iniţiative-
lor-pilot care conturează Europa 2020, a fost 
lansat în dezbatere publică naţională, cu pri-
lejul unui eveniment găzduit de 
sediul Reprezentanţei Comisiei 
Europene în România. Au par-
ticipat autorităţi naţionale, or-
ganizaţii neguvernamentale, re-
prezentanţi ai industriei, mediu-
lui academic, învăţământului. 
„Scopul acestei prime dezbateri 
din România a fost identifi carea 
problemelor locale, nu neapărat 
a difi cultăţilor, cât a particu-
larităţilor, a aşteptărilor şi te-
merilor, mai ales din punctul 
de vedere al cetăţeanului, care 
este extrem de important pentru 
noi“, a declarat Florin Lupescu, 
şeful Directoratului H pentru 
provocările societale al CE. El a arătat că 
subiectele aduse în discuţie de participanţii 
la dezbatere nu reprezintă noutăţi absolute, 

unele fi ind cunoscute ca particularităţi ale 
României, iar altele au „un numitor comun 
european“, cum ar fi  drepturile de autor, 
accesul la Internet, investiţiile în cercetare-

dezvoltare ca şi în Internetul de bandă largă. 
În ceea ce priveşte Agenda Digitală, 

Florin Lupescu a precizat că „obiectivul 

principal este crearea acelei confi guraţii so-
ciale şi tehnologice în stare să permită ac-
cesul tuturor cetăţenilor europeni la o pia-
ţă de bunuri şi servicii, guvernată în mod 

digital. Agenda Digitală este 
menită să contribuie semnifi -
cativ la creşterea economică a 
Uniunii Europene şi să propa-
ge benefi ciile erei digitale în 
întreaga societate“. 

Temele principale în ju-
rul cărora Agenda digitală este 
structurată sunt: fragmentarea 
pieţelor digitale, lipsa de inte-
roperabilitate între sistemele 
existente, pericolul criminali-
tăţii cibernetice şi diminuarea 
încrederii în Internet, lipsa cro-
nică de investiţii în reţele infor-
matice, mai ales în noile state 
membre, eforturile insufi ciente 

pentru cercetare şi inovare, absenţa deprin-
derilor şi abilităţilor digitale, inexistenţa ca-
pacităţii de a răspunde provocărilor sociale. 

Dezbatere publică naţională asupra 
Agendei Digitale pentru Europa

Florin Lupescu

https://biblioteca-digitala.ro
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Este posibilă predicţţ

Din păcate, pericolul producerii, în România, în viitorul mai 
mult sau mai puţin apropiat, a unui cutremur cu magnitudinea 
de peste 7 unităţi Richter, îi preocupă din ce în ce mai serios 
pe concetăţenii noştri. Profi tând de o vizită de documentare în 
SUA şi Canada a statornicului nostru colaborator, dr. ing. Ulrich 
Wiener, l-am rugat să adreseze unele întrebări ing. Andrei 
Apostol, membru al Societăţii Americane de Seismologie, sta-
bilit din 1983 la New York, unde este proprietarul unui Centru 
de bioseismologie. În cele ce urmează, redăm interviul acordat 
de reputatul specialist. Precizăm că subtitlurile aparţin redacţiei.

Ulrich Wiener: Stimate domnule Apostol, ca specialist 
care se poate spune că şi-a consacrat întreaga viaţă studiului 
cutremurelor şi, totodată, ca un foarte bun cunoscător al specifi -
cului structurilor seismice din România, vă întreb: este posibilă 
o prevedere a producerii unor cutremure? Altfel spus, ce poziţie 
adoptaţi în această controversată problemă, ştiut fi ind că spe-
cialiştii în materie sunt radical divizaţi în privinţa răspunsului 
la această chestiune? Unii consideră că, principial, producerea 
unor asemenea evenimente nu se poate prognoza, alţii, dimpo-
trivă, apreciază că asemenea predicţii se pot realiza, chiar cu un 
grad de credibilitate foarte ridicat (90 – 92 la sută)?

Andrei Apostol: Cutremurele distrugătoare din Vrancea 
au arătat în cursul istoriei milenare o tendinţă de repetare după 
perioade de ordinul zecilor de ani până la o sută de ani. Pe baza 
acestei istorii a putut fi  calculat riscul seismic la 50 de ani, care 
este o expresie matematică a probabilităţii de apariţie a unui 
seism distrugător. Un seism distrugător se consideră cu o inten-
sitate locală pe scara Mercalli mai mare decât IX – XI. Pentru 
a genera o astfel de intensitate locală, magnitudinea în focar 
trebuie să depăşească 7,2 unităţi pe scara Richter. 

Încercările seismologilor din România, precum şi pe plan 
mondial, de a reduce fereastra de timp a unui seism catastrofal în 
Vrancea de la câteva decenii, la un deceniu, nu au dat rezultate 
pozitive în cazul în care au fost folosite date statistice. În schimb, 
pe baza densităţii şi temperaturii blocului litosferic vertical în 
care apar marile seisme din Vrancea, în contrast cu densitatea şi 
temperatura din astenosferă, a fost calculată zona în care stresul 
este maxim. Această zonă, situată la adâncimi între 90 – 150 km, 
coincide cu adâncimea hipocentrelor seismelor cu magnitudine 
mai mare decât 7. Dimensiunile geometrice ale blocului litosfe-
ric vertical limitează magni-
tudinea maximă la o valoare 
în jur de 7,7 pe scara Richter. 
Deoarece datele instrumentale 
acoperă numai secolele 20 şi 
21, nu se ştie sigur dacă o astfel 
de magnitudine maximă a fost 
sau nu înregistrată în trecutul 
istoric. Acesta, deoarece mag-
nitudinile seismelor istorice 
sunt estimate pe baza distru-
gerilor descrise în cronici şi a 
altor documente, şi nu pe baze 
instrumentale. 

Cercetări relativ recente 
au relevat faptul că anumite 
date seismologice sau geofi -
zice ar putea îndeplini rolul 
de informaţie „precursoare“ a 
seismelor. Pe baza unor astfel 
de date, fereastra de timp a se-
ismelor catastrofale ar putea fi  redusă de la ordinul zecilor de 
ani la un număr mai mic de ani sau chiar luni de zile. Cu toa-
te acestea, foarte mulţi seismologi nu cred că există fenomene 
precursoare ale cutremurelor de pământ. Drept consecinţă, ei 
consideră că seismele, indiferent de magnitudinea lor, nu pot să 
fi e prezise. Evident, eu fac parte din rândul destul de numeros al 
acelor seismologi care consideră că predicţia constituie o opera-
ţie extrem de complexă dar, totuşi, principial posibilă.

U.W.: Depăşind, pentru moment, această controversă 
principială, puteţi prezenta o succintă clasifi care a diverşi-
lor precursori, respectiv a metodelor de predicţie bazate pe 
aceştia? Evident, ceea ce ne-ar interesa în mod deosebit este 
capabilitatea predictivă a acestor metode, cu referire specială 
la cazul aplicării lor pentru zona seismică Vrancea.

A.A.: Se poate spune, din foarte multe motive, că zona 
seismică din Vrancea este unică în lume. Numai în Vrancea blo-
curile tectonice crustale au mişcări neglijabile de ordinul a 1 – 2 
mm/an. Plăcile tectonice active din vecinătate, Africa, Arabia, 
Anatolia sau Adriatică au mişcări de ordinul a 20 – 50 mm/an. În 
aceste condiţii, blocul vertical subcrustal, care este sediul mari-
lor seisme distrugătoare din Vrancea, se scufundă cu viteze de 
ordinul a 20 mm/an din cauza densităţii şi temperaturii diferite 
faţă de mantaua superioară care îl înconjoară. Această mişcare 
de scufundare exercită o sucţiune asupra crustei pământului. Ca 
urmare, în timp geologic, rădăcina Munţilor Vrancei a crescut, 
în timp ce înălţimea lor a scăzut. Această sucţiune generează un 
stres responsabil pe de-o parte de seismele de mică adâncime 
din scoarţă şi, pe de altă parte, de apariţia unor precursori ge-
ofi zici ai seismelor. Numărul seismelor mici din scoarţă creşte 
înainte şi după marile seisme din blocul subcrustal.

O problemă rămasă nerezolvată este în ce măsură seisme-
le distrugătoare din Vrancea sunt sau nu infl uenţate de mişcările 
plăcilor tectonice active din vecinătate şi de seismele asociate 
acestor mişcări. 

În anii 1970 – 1980, precursorii seismelor erau consideraţi 
un efect al variaţiilor de stres din focar. O concepţie revoluţi-
onară, denumită Noua Geofi zică, apărută în anii 1990, arată că 
rocile din scoarţa pământului la adâncimi mai mari de 1 – 2 
km conţin microfi suri verticale foarte apropiate unele de altele. 
Aceste microfi suri umplute cu apă se afl ă într-o stare departe de 
echilibru. Ele se autoorganizează sub infl uenţa unor variaţii ex-
trem de mici de stres care apar înaintea unui seism. Acest stres 
se propagă în volume de 200 de ori mai mari decât volumul 
viitorului hipocentru. Cu alte cuvinte, înaintea unui seism de 
magnitudine 8 care apare pe lungimi de falie de ordinul a 200 
km, variaţiile de stres pot fi  observate la mii de km distanţă. 
Cu cât stresul creşte mai încet, dar pe o perioadă mai lungă 
de timp, magnitudinea seismului va fi  mai mare. Înainte de se-
ism, stresul scade la mari distanţe şi se concentrează în zona 
focarului. Acesta poate anunţa fereastra de timp a cutremurului. 
Localizarea este extrem de difi cilă, deoarece măsurătorile se 
fac la distanţe mari faţă de viitorul hipocentru. Particularitatea 
zonei Vrancea constă tocmai în faptul că aici acest aspect nu 
constituie o problemă, deoarece toate marile seisme au apărut 
mereu în aceeaşi regiune epicentrală. 

Stresul poate fi  măsurat pe baza fenomenului de bire-
fringenţă seismică în zona unei fracturi geologice. Metoda de 

măsurare a stresului este cunoscută 
sub numele de Stress Monitoring Site 
(SMS). Se sapă trei foraje adânci de 
1,5 km, două pe o falie şi al treilea 
departe de falie. Distanţa dintre foraje 
este de ordinul a 300 m. În forajul 1, 
situat pe falie, se instalează un vibrator 
de sondă orbital (Downhole Orbital 
Vibrator sau DOV). Acesta generează 
unde transversale extrem de sensibile 
la variaţia densităţii microfracturilor 
verticale. Viteza undei seismice trans-
versale este mai mică între forajul 1 
şi forajul 2, situat pe aceeaşi falie. 
Datorită fenomenului de birefringenţă, 
viteza undei transversale este mai mare 
între forajul 1, situat pe falie, şi forajul 
3, situat pe direcţia stresului principal 
de compresiune maxim. Diferenţa în-
tre cele două viteze este proporţională 
cu stresul tectonic. Metodele clasice de 

măsurare a stresului în foraje nu dau rezultatele cele mai bune. 
Aceste foraje perturbă tocmai stresul pe care dorim să-l măsu-
răm. Metoda SMS are avantajul că măsoară stresul între foraje 
şi nu în interiorul forajului. Singurul dezavantaj este costul să-
pării forajelor adânci şi al vibratorului. 

 Metoda SMS foloseşte seismometre cu trei componente 
pentru a măsura polarizarea undei transversale. Polarizarea este 
paralelă cu falia pentru unda transversală cu viteză mică şi para-

lelă cu stresul de compresiune maxim pentru unda transversală 
cu viteză mare. Metoda SMS a dat bune rezultate la Parkfi eld, 
în California, şi în programul de predicţie a cutremurelor din 
Islanda, unde magnitudinea şi fereastra de timp a seismului au 
putut fi  corect evaluate în timp real. În Vrancea, această metodă 
are condiţii ideale de aplicare, deoarece nu este necesară indi-
carea latitudinii şi longitudinii seismului aşteptat.

Birefringenţa electromagnetică este folosită nu numai în 
geofi zică, ci şi în lumea vie. Fluturele Monarch, care trăieşte 
vara în sud-estul Canadei, migrează în fi ecare toamnă către 
aceeaşi mare pădure de pini din centrul Mexicului. Recent, s-a 
demonstrat că „antena“ fl uturelui analizează lumina printr-un 
efect de birefringenţă. Fluturele descompune lumina soarelui 
chiar atunci când cerul este înnorat şi foloseşte soarele ca o bu-
solă în orientarea lui către centrul Mexicului. 

Recent am explicat fenomenul de biolocaţie a faliilor prin 
birefringenţa magnetotelurică. Semnalul de biolocaţie obţinut 
ca o perturbare musculară a omului la traversarea unei falii se 

înregistrează pe o distanţă mai mare dacă falia este mai mare. 
Pentru aceeaşi falie, distanţa este cu atât mai mare cu cât stresul 
principal de compresiune maxim este mai mare. Această dis-
tanţă poate indica cât de departe de falie polarizarea magne-
totelurică se schimbă de la direcţia paralelă cu falia la direcţia 
stresului de compresiune principal maxim. 

În zonele seismic active, cu cât seismul aşteptat va fi  mai 
mare, distanţa măsurată prin biolocaţie perpendicular pe o fa-
lie din aceeaşi regiune va creşte mai încet, dar pe o perioadă 
mai mare de timp. Cu câteva zile înainte de cutremur, distanţa 
măsurată scade la zero. În acest mod, magnitudinea şi fereastra 
de timp a seismului aşteptat pot fi  evaluate. Metoda biolocaţiei 
a fost aplicată de către team-ul nostru, în anii 1977 – 1983, pe 
falia Covasna, cu bune rezultate în monitorizarea stresului pre-
mergător seismelor din Vrancea. Metoda de biolocaţie a faliilor 
poate fi  (şi este) criticată din cauza caracterului subiectiv al mă-
surărilor. Operatorii de biolocaţie trebuie verifi caţi independent 
şi special antrenaţi. În cercetările noastre din anii 1977 – 1983, 
am format şi utilizat o echipă de trei operatori. 

Criticii Noii Geofi zici susţin că anizotropia proprietăţilor 
fi zice ale rocilor este determinată de orientarea cristalelor şi 
microfracturilor. Această orientare remanentă a fost creată în 
perioade de deformare din trecutul geologic şi nu poate fi  mo-
difi cată de către mici variaţii ale stresului tectonic actual. Din 
acest motiv, birefringenţa seismică nu poate indica variaţii cu 
caracter precursor al seismelor. În sprijinul acestei idei, ei arată 
că la Parkfi eld, în California, pe falia San Andreas, seismul cu 
magnitudine 6 din 28 septembrie 2004 nu a avut un precursor 
în birefringenţa seismică.

Susţinătorii Noii Geofi zici arată că acest seism a fost in-
dus de o alunecare aseismică la baza regiunii hipocentrale şi 
nu de o creştere continuă a stresului regional până la o valoare 
critică. Alunecarea aseismică a provocat o scădere locală a stre-
sului. Combinaţia între creşterea stresului tectonic regional şi 
scăderea stresului pe plan local este greu de indicat în metoda 
birefringenţei seismice.

Drept urmare, Noua Geofi zică susţine existenţa birefrin-
genţei magnetotelurice în zona faliilor şi, pe cale de consecinţă, 
consideră că acest fenomen poate indica precursori ai seismelor 
dacă se măsoară continuu componentele electrice sau magneti-
ce ale câmpului electromagnetic natural de joasă frecvenţă de 
la 0 – 1 Hz.

În anii 1980, componenta electrică a început să fi e mă-
surată în mod continuu în Grecia, în mai multe staţii plasate 
pe întreg teritoriul ţării. În această metodă, cunoscută pe plan 
mondial ca metoda VAN, după iniţialele autorilor, intensitatea 
câmpului electric se măsoară cu electrozi nepolarizabili plasaţi 
în pământ la mică adâncime. Aceşti electrozi sunt situaţi pe mai 
multe direcţii, la distanţe scurte, de ordinul sutelor de metri, 
şi la distanţe lungi, de ordinul kilometrilor. Semnalul electric 

Ing. Andrei Apostol
1. Născut la 15 noiembrie 1937, comuna Dumeşti,  jud. Vaslui
2. Studii: Liceul de Băieţi Nr. 1 Sfântu Sava, Vaslui (1954), 
Institutul de Mine (1959); 
3. Activitate profesională 

În România:  
• 1960 – 1964, geofi zician pentru prospectarea minereurilor;
• 1964 – 1970, geofi zician pentru alunecări de terenuri;
• 1970 – 1977, geofi zician la Institutul de Geofi zică Aplicată;
• 1977 – 1983, cercetător ştiinţifi c principal la Institutul de Geofi 
Aplicată;

Din 1983, în SUA: 
• activitate în domeniul prospecţiunilor pentru petrol; 
• cercetare  privind diverse particularităţi  ale precursorilor seisme
4. Afi lieri profesionale: Membru al Societăţii Seismologice Americ
şi al Societăţii pentru Explorări Ştiinţifi ce din Statele Unite.

„Predicţia – o operaţie extrem 
de complexă, dar, principial, 
posibilă“

Numărul seismelor mici 
din scoarţă creşte înainte 
şi după marile seisme 
din blocul subcrustal

Metoda SMS, condiţii ideale 
de aplicare în Vrancea
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ţia cutremurelor? (I)
cu posibil caracter precursor al seismelor trebuie separat de 
mulţimea de semnale generate de cauze solare, atmosferice sau 
locale.

Cercetătorii greci, în anii 1980, nu au cunoscut Noua 
Geofi zică. Ei au explicat semnalul electric util ca fi ind generat 
în hipocentrul cutremurului aşteptat şi transmis prin pământ de 
la hipocentru la electrozii de măsură situaţi la sute de km dis-
tanţă. Această idee nu a putut fi  acceptată de geofi zica actuală. 
Mai mult, cercetătorii nu au înţeles de ce în foarte multe staţii 
nu se poate înregistra niciun semnal util. Cu toate acestea, fo-
losind metode empirice, ei au reuşit să prezică magnitudinea, 
latitudinea, longitudinea şi fereastra de timp de ordinul a două 
săptămâni pentru mai multe seisme de pe teritoriul Greciei, cu 
magnitudini situate în jur de 5. Ei au primit premii şi onoruri 
naţionale, dar nu au putut să fi e acceptaţi de comunitatea seis-
mologică internaţională. Metoda VAN aplicată la Parkfi eld, pe 
falia San Andreas, şi în Japonia, nu a oferit rezultate pozitive. 

 Succesele metodei VAN în Grecia ar putea fi  explicate 
prin fenomenul birefringenţei magnetotelurice. Semnalul 
electric cu caracter precursor al seismelor a apărut nu-
mai la staţiile situate în vecinătatea fracturilor geologice. 
Semnalul util nu a fost generat în hipocentrul seismului 
aşteptat. El există în volume mari la zeci şi sute de km 
distanţă de hipocentrul unui seism cu magnitudine 5 – 6. 
Birefringenţa magnetotelurică amplifi că semnalul elec-
tric util generat de variaţia elipsei anizotropiei rezisti-
vităţii electrice. Această variaţie este indusă de variaţia 
mărimii şi direcţiei stresului de compresiune principal.

 Măsurătorile intensităţii componentei magnetice 
a câmpului magnetoteluric oferă rezultate similare cu 
metoda VAN. Staţiile magnetice trebuie situate în zone 
lipsite de perturbaţii locale. Se măsoară intensitatea com-
ponentei verticale şi a celei orizontale pe mai multe di-
recţii preferenţiale. Raportul între mărimea intensităţii 
componentei verticale şi orizontale pe o anumită direcţie 
preferenţială ar trebui să fi e constant în lipsa variaţiilor 
stresului tectonic şi a anizotropiei rezistivităţii electrice 

asociate. Înaintea cutremurelor, stresul şi rezistivitatea electri-
că variază în volume mari, sunt amplifi cate de fenomenul de 
birefringenţă magnetotelurică şi modifi că polarizarea magneti-
că exprimată prin raportul componentei verticale şi orizontale. 
Metoda a fost aplicată în Vrancea. Au fost obţinute corelaţii 
cu seismele, dar nu a fost posibil să se stabilească o relaţie cu 
magnitudinea seismului aşteptat. Atât metoda VAN, cât şi cea a 
polarizării magnetice pot fi  îmbunătăţite prin plasarea unor sta-
ţii pe o falie şi a altor staţii în afara faliei. Birefringenţa magne-
totelurică poate reduce Metoda magnetică similară cu metoda 
VAN a fost de asemenea criticată. Cele 7 staţii magnetice pla-
sate la Parkfi eld, la distanţă mai mică de 20 km de hipocentrul 
unui seism cu magnitudine 6, nu au înregistrat niciun semnal 
cu caracter precursor. Există multe date în literatură care susţin 
precursorii magnetici ai seismelor şi alte date care neagă exis-
tenţa lor.

 
Fenomenul biolocaţiei aduce în discuţie comportamentul 

anormal al animalelor înaintea seismelor distrugătoare, cunos-
cut mai ales din legendele chineze şi japoneze. Cercetări siste-
matice efectuate de către biologi în Statele Unite nu au confi r-
mat aceste legende: gândacii de bucătărie şi furnicile urmărite 
înainte, în timpul şi după seisme pe perioade mari de timp, nu 
au reacţionat cu caracter precursor. 

Doi seismologi americani au cercetat în China sute de date 
legate de comportamentul animalelor înaintea seismului distru-
gător din Haicheng, din 1975. Acest comportament a ajutat la 
succesul primei predicţii a unui cutremur. Animalele au reacţio-
nat anormal începând cu două luni înainte de seism, la distanţe de 
până la 150 km faţă de hipocentrul şocului principal. Localizarea 
cazurilor a coincis cu prezenţa unor fracturi geologice. Nu a fost 
stabilită cauza comportamentului anormal, deşi au fost încercate 
corelaţii cu presiunea atmosferică, nivelul apei în foraje, regimul 
precipitaţiilor, temperatura, numărul cutremurelor de mică mag-
nitudine, anomaliile magnetice etc. O anumită corelaţie a fost 
obţinută cu nivelul apelor în foraje legat de variaţiile stresului 
tectonic. În prezent, majoritatea comunităţii internaţionale a seis-
mologilor respinge ideea unui astfel de precursor al cutremurelor. 
Cu toate acestea, cred că acest tip de precursor merită şi necesi-
tă cercetări suplimentare. Precursorii geochimici şi hidrologici, 
printre care se numără emisia de radon şi nivelul apei în forajele 
de mare adâncime, apar atât în epicentrul cutremurelor, cât şi la 
mari distanţe, de ordinul sutelor/miilor de km faţă de acestea. 
Aceşti precursori pot fi  explicaţi prin creşterea stresului tectonic 
regional, asociată cu creşterea densităţii microfracturilor vertica-
le umplute cu apă. Aceşti precursori au fost observaţi numai în 
Rusia, China şi Japonia, dar nu şi în Statele Unite, unde creşterea 
sau scăderea nivelului apei în foraje a apărut numai în timpul sau 
după seismele locale şi regionale. 

Creşterea emisiei de radon înaintea cutremurelor a fost 
observată mai ales în zona faliilor supuse la tensiune în Islanda 

şi Apeninii Italiei. În România, creşterea emisiei de radon nu a 
fost observată înaintea seismelor din Vrancea. Cu un an înaintea 
seismului cu magnitudine 7 din Muntenegru, la 15 aprilie 1979, 
creşterea emisiei de radon a fost observată în Austria şi la Băile 
Herculane. Semnalul de biolocaţie a crescut continuu pe Falia 
Hercules cu doi ani înaintea acestui seism, în corelaţie cu emi-
sia de radon. Observaţia a fost publicată fără a putea localiza 
seismul aşteptat, magnitudinea şi fereastra de timp.

O altă categorie de fenomene precursoare o reprezintă ac-
tivitatea seismică înaintea marilor cutremure. A fost stabilită o 
relaţie matematică între frecvenţa de apariţie a seismelor pentru 
o anumită regiune şi magnitudine, în care există un aşa numit 
coefi cient b. Acest coefi cient a avut valori maxime cu 6 – 7 ani 
înaintea cutremurelor distrugătoare din Vrancea înregistrate în 
1940 şi 1977. După valoarea maximă, coefi cientul b a scăzut 
continuu până la o valoare minimă obţinută cu câteva luni înain-
tea şocului principal. O astfel de variaţie ar putea sau nu să apară 
în viitor înaintea unui mare cutremur.

Cu 1 până la 2 ani înaintea marilor cutremure la scară 
globală, zona învecinată hipocentrului aşteptat devine extrem 
de sensibilă. Această sensibilitate este evidenţiată prin apariţia 
unor mici cutremure sau vibraţii ori de câte ori se înregistrează 
un mare seism îndepărtat. Mai mult, numărul seismelor de mică 
magnitudine creşte în perioada de maxim a mareei terestre şi 
scade în perioada de minim a acesteia.

Acest fenomen a fost descris în literatură şi în zona 
Vrancea. Fenomenul este cunoscut sub numele LURR (Loading 
Unloading Response Ratio). Unii cercetători studiază LURR 
prin raportul Y între energia eliberată în cursul perioadei de ma-
xim a mareei şi energia eliberată în perioada de minim. Alţii 
înlocuiesc energia prin numărul de cutremure de mică magni-
tudine. 

Metoda de lucru constă în alegerea unei ferestre de timp 
de ordinul a 1 an, care să cuprindă cel puţin un număr de 20 de 
mici cutremure. Această fereastră se mută în timp cu un pas de 
2 sau 3 luni de zile şi în spaţiu cu un pas de câţiva km. În acest 
fel, se acoperă perioade lungi de timp, de ordinul zecilor de 
ani, şi volume mari în spaţiu, care acoperă întreaga regiune care 
prezintă interes. În zonele îndepărtate de viitorul hipocentru Y 
este egal cu 1. De asemenea, Y este egal cu 1 în întreaga regiune 
cu mai mult de 2 ani înaintea unui mare cutremur. Regiunea 
hipocentrală prezintă un Y mai mare decât 1 cu 1 – 2 ani îna-

intea marelui seism. Cu 1 – 3 luni înainte de şocul principal, 
Y maxim începe să scadă şi devine din nou egal cu 1. În acest 
mod se poate indica o fereastră de timp pentru seismul aşteptat. 
Există multe lucrări care susţin şi altele care resping LURR. Din 
acest motiv, comunitatea seismologică a propus să se formeze 
colective de cercetători care să cuprindă atât adversari, cât şi 
susţinători ai LURR.

Noua Geofi zică consideră existenţa a două categorii de 
precursori ai cutremurelor. Unii care se obţin în volume mari, 
până la distanţe de ordinul a sute sau chiar mii de km faţă de 
viitorul hipocentru. Aceştia se pot înregistra numai în perioada 
în care stresul tectonic creşte continuu, până atinge o aşa nu-
mită valoare critică. După ce se atinge această valoare, stresul 
scade la distanţe mari, dar creşte în zona hipocentrului seismu-
lui aşteptat. Cu câteva zile, până la câteva luni de zile înaintea 
şocului principal, se pot înregistra precursori în focar. Acest tip 
de fenomene precursoare sunt de tip electromagnetic, cu o mare 
gamă de frecvenţe care includ fenomene luminoase, piezoelec-
trice sau magnetostrictive. Astfel de fenomene se pot măsura în 
scoarţa pământului, la suprafaţă sau în ionosferă.

Pentru zona Vrancea prezintă interes numai precurso-
rii care permit estimarea magnitudinii şi a ferestrei de timp. 
Aceasta, deoarece numai seismele cu magnitudinea Richter mai 
mare de 7,2 pot fi  distrugătoare. Dintre metodele prezentate mai 

sus, metoda SMS de monitorizare a stresului, LURR şi metoda 
biolocaţiei bazată pe birefringenţa magnetotelurică în zona unei 
falii sunt singurele care pot să indice magnitudinea şi fereastra 
de timp a seismului aşteptat. Metoda componentelor magneti-
ce şi electrice ale câmpului magnetoteluric necesită îmbunătă-
ţiri pentru a rezolva problema relaţiei parametrului măsurat cu 
magnitudinea seismului aşteptat. 

Predicţiile seismelor se pot face în ferestre de timp cu ter-
men lung (1 – 10 ani), mediu (câteva luni de zile până la 1 an) şi 
scurt (câteva săptămâni până la câteva zile). Predicţiile se fac pe 
baza fenomenelor precursoare. Aceleaşi fenomene precursoare 
pot fi  folosite uneori la predicţia pe termen lung şi alteori la 
predicţii pe termen mediu sau scurt. Aceasta, deoarece fenome-
nele precursoare acoperă perioade lungi de timp şi oferă variate 
posibilităţi de interpretare. Cu cât se foloseşte un număr mai 
mare de fenomene care pot avea un caracter precursor, cu atât 
mai mult există şansa unei predicţii reuşite. 

Printre eşecurile răsunătoare înregistrate de către seis-
mologi consacraţi se numără predicţia pentru data de 28 iunie 
1981, a unui cutremur cu magnitudinea 9 situat în zona centrală 
şi de sud a statului Peru. Predicţia a fost făcută pe baza liniştii 
seismice şi a reactivării care trebuia să vină, dar nu a mai venit. 
Deoarece predicţia a fost publică, s-a iscat un confl ict diploma-
tic între Peru şi Statele Unite. În fi nal, o comisie de seismologi 
americani a decis ca predicţia să fi e retrasă iar seismologul care 
a emis-o să ceară scuze statului Peru.

Un cutremur cu magnitudinea 8,4 a fost înregistrat 20 de 
ani mai târziu în sudul statului Peru, la 23 iunie 2001, 
şi un alt seism cu magnitudinea 8,0 în zona centrală a 
Peru, la 14 august 2007.

Liniştea seismică a apărut în anul 1999 în Peru de 
sud, iar reactivarea în anul 2000. Seismul din centrul 
statului Peru nu a avut nicio perioadă de linişte şi reac-
tivare şi nu a putut fi  prezis. Seismul din sudul acestei 
ţări a fost prezis într-o fereastră de timp de 1 an de către 
un seismolog din Peru care a alertat guvernul şi armata.

Un alt eşec răsunător a fost predicţia în zona 
Parkfi eld a Faliei San Andreas din California a unui 
seism cu magnitudinea 6 în anul 1988 +/- 5 ani, cu o 
probabilitate de succes evaluată la 99 la sută. Seismul a 
fost înregistrat 16 ani mai târziu, la 28 septembrie 2004.

Putem considera ca un alt eşec semnifi cativ predic-
ţia unui mare seism în Vrancea pentru fereastra de timp 
2000 – 2010. Această predicţie a fost avansată  de mai 
mulţi seismologi consacraţi din România, pe baza prelu-
crării statistico-matematice a datelor istorice privind pro-
ducerea cutremurelor de mare magnitudine în România. 

Această analiză nu ar fi  obiectivă dacă nu am enu-
mera şi succesele înregistrate prin aplicarea diverselor meto-
de de prognoză a producerii marilor seisme. Cel mai cunoscut 
dintre acestea a fost predicţia pe termen scurt, de numai câteva 
zile, a seismului distrugător din Haicheng, China, înregistrat 
în 1975, cu magnitudine 7,3. Un alt succes se poate considera 
predicţia pe termen mediu de 1 an a seismului din Tangshan, 
China, din 1976, cu magnitudine 7,8. 

Primarul unui sat de lângă Tangshan, seismolog amator, 
a urmărit atât creşterea numărului de cutremure mai mari decât 
magnitudinea 4, cât şi debitul unui izvor din vecinătatea satu-
lui. După predicţia pe termen mediu de un an, debitul izvorului 
a scăzut brusc. Primarul a convins secretarul de partid local să 
permită evacuarea întregii populaţii a satului din casele lor, în 
corturi special amenajate în afara satului. Seismologi consa-
craţi, care urmau să facă predicţia pe termen scurt, au fost ca-
zaţi în Tangshan pentru a urmări rapoartele asupra precursorilor, 
printre care se numărau activitatea seismică şi comportamentul 
anormal al animalelor. Aceşti precursori nu au mai oferit date pe 
termen scurt similare cu cele obţinute la Haicheng cu numai un 
an în urmă. În fi nal, seismologii au murit împreună cu jumătate 
de milion de oameni din Tangshan. După 30 de ani de la mare-
le seism, o comisie UNESCO a vizitat regiunea şi a oferit un 
premiu primarului care a salvat viaţa populaţiei unui întreg sat. 

(Continuare în numărul viitor)
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majore. Dialog şi cooperaremajore. Dialog şi cooperare

EVENIMENT  TEHNICO-ŞTIINŢIFICEVENIMENT  TEHNICO-ŞTIINŢIFIC    
România şi Republica Moldova,
două centrale electrotermice 
şi un gazoduct 
România şi Republica Moldova ar putea 

construi împreună două centrale electrotermice în 
Republica Moldova şi un gazoduct pe relaţia Iaşi 
– Ungheni, potrivit unor ofi ciali ai guvernului de 
la Chişinău. „Construcţia acestor centrale electro-
termice este planifi cată pentru viitorul apropiat“, a 
declarat, la FOREN, Ilarion Popa, viceministru al 
Economiei din Republica Moldova. Unităţile ener-
getice vor fi  realizate în localităţile Burlăceni şi 
Ungheni. Autorităţile moldovene nu solicită fi nanţare 
din partea României, însă vor exista discuţii cu ofi ci-
alii din ţara noastră despre realizarea liniilor electrice 
de interconexiune Ungheni – Iaşi, Suceava – Bălţi. 
Ilarion Popa a adăugat că interconexiunea sistemu-
lui electroenergetic al Republicii Moldova cu cel al 
României va fi  posibilă doar după conectarea reţelei 
cu cea a Ucrainei.

GE Energy: echipamente pentru
parcuri eoliene de 250 MW 
GE Energy va semna un contract cu dezvol-

tatorul de capacităţi de producţie din surse eoliene 
Good Energy, pentru livrarea de echipamente pen-
tru două parcuri eoliene cu o putere totală de circa 
250 MW, a declarat, la o masă rotundă organizată 
la FOREN, Carmen Neagu, director executiv al 
GE Energy pentru România, Bulgaria şi Republica 
Moldova. Potrivit acesteia, compania deţine patru 
amplasamente pentru realizarea de parcuri eoliene, 
pentru două dintre acestea fi ind deja realizate măsu-
rătorile (este, de altfel, primul proiect de acest gen 
autorizat de Autoritatea Naţională de Reglementare 
în domeniul Energiei). Carmen Neagu a precizat că 
GE Energy este interesată să participe la orice fel de 
proiect pe piaţa de energie din România pentru care 
poate oferi tehnologie şi a purtat discuţii cu toţi in-
vestitorii care au planifi cate realizări de capacităţi de 
producere a energiei pe piaţa din ţara noastră, cum ar 
fi  Alro, Energy Holding sau Electrabel. 

Hidroenergetica – în proiect,
termocentrale cu o capacitate
totală de peste 1200 MW
Compania Hidroenergetica, unul din cei doi 

mari giganţi rezultaţi în urma reorganizării sectorului 
energetic, şi-a propus realizarea unor termocentrale 
cu o capacitate totală de peste 1200 MW, în diferite 
locaţii din ţară aparţinând ELCEN, a declarat Mihai 
David, directorul general al Hidroelectrica şi admi-
nistratorul Hidroenergetica. „Unele din ele vor fi  în 
parteneriat public – privat, iar altele vor reprezenta 
investiţii proprii. Vrem să construim singuri un grup 
de 400 MW la Bucureşti-Sud, dar şi unul de 100 MW 
în parteneriat cu o companie turcă, iar la Grozăveşti, 
tot în Capitală, un grup nou de 70 MW. De asemenea, 
la Deva vrem să facem un grup de 400 MW pe gaz, 
iar la Paroşeni unul de 250 MW pe cărbune“, a de-
clarat Mihai David. El a mai precizat că în prezent se 
desfăşoară un studiu pentru realizarea unui grup nou 
şi la Constanţa. 

În perioada 13 – 17 iunie 2010 a 
avut loc cea de-a X-a ediţie a Forumului 
Regional al Energiei (FOREN 2010), or-
ganizat de Comitetul Naţional Român al 
Consiliului Mondial al Energiei, având ca 
temă Energia şi problemele regionale ma-
jore. Dialog şi cooperare. Manifestarea 
– recunoscută ca fi ind cel mai important 
eveniment multienergetic din Europa 
Centrală şi de Est – a devenit deja tradiţi-
onală, desfăşurându-se odată la doi ani şi 
atrăgând, de obicei, peste 1000 de speci-
alişti români sau străini din domeniu. 

Manifestare tehnico-ştiinţifi că 
de referinţă 
După cum a subliniat Iulian Iancu, 

preşedintele Comitetului Naţional 
Român al Consiliului Mondial al 
Energiei, anul acesta forumul s-a des-
făşurat în condiţii extrem de difi cile. 
Probabil că principala realizare este în-
suşi faptul că evenimentul a avut loc. Şi 
totuşi, din nou, FOREN 2010 a repre-
zentat un fenomen de o complexitate 
deosebită, la care au participat principa-
lii jucători de pe piaţa de profi l din ţara 
noastră. El a inclus două evenimente de 
tip keynote addresses, cu tematici extrem 
de actuale:  Captarea 
şi stocarea carbonului 
– necesitate, oportuni-
tate, tendinţe mondiale 
şi  Viitorul energiei 
nucleare. Asigurarea 
securităţii aplicaţiilor 
nucleare şi a manage-
mentului deşeurilor, 
precum şi un forum 
ministerial cu tema 
Rolul guvernelor şi al 
organizaţiilor interna-
ţionale în promovarea 
securităţii energetice. 

Ziua energiei în 
România a fost marcată printr-un eveni-
ment special, sub tema Cogenerarea în 
România – prioritate naţională. 

Cele patru mese rotunde organiza-
te în acest context au acoperit aspecte 
esenţiale, precum:  Resurse Umane. 
Dezvoltarea abilităţilor antreprenori-
ale în sectorul energetic;  Energiile 
regenerabile şi dezvoltarea durabilă în 
Europa Centrală şi de Est;  Conceptul 
de reţea inteligentă în sistemul energe-
tic naţional;  Petrolul şi gazele pentru 
dezvoltarea durabilă a României.

De asemenea, în cele trei centre de 
conferinţe, fi ecare cu cel puţin două săli, 
s-au desfăşurat cinci sesiuni de discuţii 
în care s-au prezentat sute de comunicări 
urmate de dezbateri uneori deosebit de 
aprinse. Cele cinci secţiuni au fost gru-
pate pe următoarele subiecte:  Politici 
energetice şi producerea energiei din 
surse clasice şi regenerabie;  Pieţe de 
energie electrică;  Rolul operatorilor 
de transport  şi distribuţie în piaţa libe-
ralizată de energie electrică;  Petrol şi 
gaze;  Cărbune şi alte surse primare 
de energie. 

Subiectele preferenţiale pentru sec-
ţiunile de comunicări ştiinţifi ce au inclus 
tehnologii efi ciente de producere, trans-
port şi distribuţie, asigurarea securităţii 
în alimentarea cu energie, producţia dis-
tribuită şi alimentarea consumatorilor 
izolaţi, resursele energetice regionale şi 

opţiunile tehnologice, pieţe de energie li-
beralizate şi integrate în piaţa europeană a 
energiei, protecţia mediului şi dezvoltarea 
durabilă, creşterea efi cienţei energetice.

Evenimentul a fost însoţit perma-
nent de o expoziţie tematică internaţio-
nală, în care cei 53 de expozanţi au avut 
ocazia unică de a-şi prezenta realizările 
din domeniu în faţa unui public extrem 
de specializat şi de competent, dar şi să 
realizeze contacte deosebit de utile pen-
tru activitatea viitoare.

Dacă la această lungă enumera-
re mai adăugăm luările de cuvânt de 
la ceremonia de deschidere, peste 15 
mese rotunde ale unor fi rme prezente 
la forum, conferinţele de presă, eveni-
mentele sociale, două întâlniri ale unor 
grupuri de lucru ale Consiliului Mondial 
al Energiei, ne putem face o idee asupra 
amplorii extraordinare a evenimentului.

Captarea şi stocarea 
dioxidului de carbon
Probabil că nu a fost o întâmplare 

faptul că lucrările FOREN 2010 au de-
butat cu o amplă discuţie despre capta-
rea şi stocarea dioxidului de carbon, dis-
cuţie moderată de Ioan Dan Gheorhiu, 

preşedinte – director general al ISPE. 
Carmencita Constantin, membră a 
Consiliului Consultativ al ZEP (platfor-
ma europeană Zero emission platform) a 
prezentat stadiul actual, precum şi ulti-
mele evoluţii ale proiectelor CCS în UE. 
S-a subliniat faptul că România este o 
prezenţă activă în cadrul ZEP prin doi 
reprezentanţi, că la nivel interministerial 
se lucrează intens pentru transpunerea în 
legislaţia naţională a Directivei UE refe-
ritoare la captarea şi stocarea geologică 
a dioxidului de carbon provenit de la 
surse fi xe de emisie. Implicarea Agenţiei 
Naţionale pentru Resurse Minerale 
(ANRM) în realizarea unui proiect de-
monstrativ în România a fost prezentată 
de Alexandru Pătruţi, preşedintele agen-
ţiei, iar despre acţiunile guvernamen-
tale de susţinere a proiectului a vorbit 
Cristina Ion, director în MECMA. 

Au au fost prezentate acţiunile 
concrete realizate în scopul atragerii 
execuţiei unuia dintre cele 10 – 12 pro-
iecte demonstrative europene în ţara 
noastră. Astfel a fost format un consor-
ţiu care să execute studiul de fezabilita-
te pentru acest proiect, unic în această 
parte a lumii. Consorţiul este alcătuit 
din Institutul de Studii şi Proiectări 
Energetice – ISPE şi Institutul Naţional 
de Cercetare-Dezvoltare pentru Geo-
logie şi Geoecologie Marină – INCD 
GeoEcoMar, care include în preocupă-

rile sale probleme de stocare geologică 
a CO2 de peste 10 ani. Partenerii externi 
sunt Alstom Power, lider mondial în do-
meniul captării CO2, şi Schlumberger, 
care, prin divizia specializată, este im-
plicat în majoritatea proiectelor de sto-
care în lumea întreagă.

În urma unui proces de selecţie, a fost 
aleasă locaţia de implementare a proiec-
tului: termocentrala Turceni. Aici este în 
curs de reabilitare unitatea 6, de 330 MW, 
care ar putea fi  dotată prin acest proiect cu 
o instalaţie de captare a dioxidului de car-
bon. După cum a confi rmat dr. Constantin 
Sava, din partea GeoEcoMar, pe o rază de 
50 km în jurul termocentralei au fost deja 
identifi cate 5 posibile locaţii de stocare 
geologică a CO2 la adâncime sufi cientă 
pentru prezervarea sa îndelungată în stare 
supercritică. 

 
Ziua energiei
La 14 iunie, ziua energiei în 

România a fost marcată printr-o dezba-
tere de maximă importanţă pentru actua-
litatea economică din ţară: Cogenerarea 
–  prioritate naţională. De fapt, discu-
ţia s-a referit la trecutul, prezentul şi, în 
special, viitorul termofi cării în oraşele 

din ţara noastră. Există un 
consens în ceea ce priveşte 
starea actuală a acestor sis-
teme, care este extrem de 
precară, dintr-un complex 
de cauze. 

Un punct de vedere, 
prezentat la dezbatere de 
Marian Dobrin, de la ISPE, 
susţine revenirea la ceea ce 
a fost acest sistem prin ana-
lizarea fi ecărui sistem de 
alimentare centralizată cu 
energie termică (SACET) 
în parte pentru găsirea so-
luţiilor tehnice de efi cienti-

zare, reconversia centralelor termice în 
centre de cogenerare de înaltă efi cienţă, 
înlocuirea echipamentelor din punctele 
termice şi încurajarea rebranşării con-
sumatorilor (inclusiv prin taxarea polu-
ării provenite din centrale individuale şi 
aplicarea cu stricteţe a legislaţiei privind 
riscurile de incendiu şi explozie).

Celălalt punct de vedere expus 
de prof. Adrian Badea, prorector al 
Universităţii Politehnica din Bucureşti, 
porneşte de la premiza că astăzi, în 
România, consumul termic industrial 
reprezintă numai 3 – 4 la sută, restul 
revenind sectorului rezidenţial. Pe de 
altă parte, marile sisteme de termofi care 
s-au divizat: acum există trei proprie-
tari – unul la generare, altul la reţea şi 
un al treilea la consum, în apartament. 
Sistemul trăieşte prin subvenţii. Dacă 
acestea s-ar retrage, probabil că pre-
ţul va creşte cu 100 – 200 la sută, de-
oarece consumul va scădea în spirală, 
iar sistemul pur şi simplu ar „deceda“. 
Întrebarea este dacă oare nu ar fi  mai 
bine să se întâmple acest lucru şi să se 
treacă la termofi carea de dimensiune 
medie sau mică.

Astfel de dezbateri au avut loc în 
toate secţiunile forumului, fapt care a 
trezit interesul participanţilor şi dorinţa 
continuării tradiţiei în anii următori. 

    
Dr. ing. Amuliu Proca
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Noi apariţii în Editura AGIR

În ultimii 20 de ani, datorită reorganiză-
rii economiei naţionale, în domeniul exploa-
tării şi valorifi cării resurselor minerale s-a 
produs o schimbare radicală prin reducerea 
drastică a activităţii miniere subterane şi creş-
terea importantă a cererii de roci utile, extrase 
prin lucrări la zi. De aceea, pentru specialiştii 
din acest domeniu, lucrarea Exploatarea în 
cariere a zăcămintelor de substanţe minerale 
şi roci utile. Exemple de calcul, elaborată de 
eminentul prof. univ. dr. ing. Dumitru Fodor, 
membru al Academiei de Ştiinţe Tehnice din 
România (ASTR), reprezintă un sprijin teo-
retic şi practic deosebit. 

Această lucrare, apărută 
sub egida ASTR, este dezvol-
tată în zece capitole, desfăşura-
te într-o ordine logică, unde se 
sintetizează principalele pro-
bleme tehnice, tehnologice şi 
tehnico-economice întâlnite în 
exploatările în cariere. Fiecare 
capitol conţine o parte teoreti-
că, care concentrează principa-
lele probleme ale capitolului, şi 
o parte cu cele mai semnifi cati-
ve exemple de calcul. 

În primul capitol sunt 
tratate rapoartele de descoper-
tă şi o serie metodologii de de-
terminare a limitelor raţionale 
ale exploatărilor la zi (adânci-
mea limită şi lungimea optimă 
a carierei).  

Capitolul al doilea se 
apleacă asupra problemelor 
teoretice şi tehnice cerute de 
asecarea perimetrelor de ex-
ploatare la zi, cum ar fi : circu-
laţia apelor subterane, proce-
deele de asecare, dimensiona-
rea lucrărilor de asecare etc.

Capitolele 3 şi 4 sunt rezervate operaţiei 
de extragere a rocilor de tărie mare, respec-
tiv a celor de tărie mică şi medie. Astfel că, 
în capitolul 3, sunt dezvoltate procedeele de 
extragere cu explozivi şi proiectarea parame-
trilor de perforare (forare) – împuşcare, iar în 
capitolul 4 extragerea mecanică şi determina-
rea principalilor parametri tehnici şi tehnolo-
gici ai acestor procedee de extragere (cu ex-
cavatoare cu acţiune continuă şi discontinuă 
şi specifi ce detaşării în blocuri şi calupuri). 

Transportul şi depozitarea rocilor ste-
rile şi a substanţei minerale utile sunt tratate 
în capitolul 5. Prima parte a capitolului este 
destinată transportului pe cale ferată, auto, 
cu funiculare, cu transportoare cu bandă şi 
hidrotransportului, iar partea a doua, dimen-
sionării şi construcţiei haldelor de steril şi 
depozitării substanţelor minerale utile.

Amplasarea şi săparea lucrărilor mini-
ere de deschidere şi pregătire face obiectul 
capitolului 6. Aici sunt prezentate atât meto-
dele de deschidere în cariere a zăcămintelor 
de substanţe minerale şi roci utile şi meto-
dele de săpare a tranşeelor, cât şi o serie de 
elemente de proiectare a acestora. 

În capitolul 7 sunt prezentate diferite 
criterii şi metodologii tehnice, tehnologice 
şi geomecanice de determinare a dimensiu-
nilor treptelor în cariere şi de analiză a sta-
bilităţii taluzurilor. 

Metodele de exploatare în cariere sunt 
sintetizate în capitolul 8. Metodele de ex-
ploatare sunt clasifi cate după o serie de cri-
terii, sunt evidenţiate principalele elemente 
ale proceselor tehnologice  şi sunt prezenta-
te condiţiile lor de aplicare. De asemenea, 
sunt prezentaţi cei mai importanţi parametri 
tehnici şi tehnologici de proiectare a fi ecărei 

metode de exploatare. 
Principalii indicatori tehnico-econo-

mici ai unei cariere (rezervele, producţii-
le şi durata de activitate a carierelor) fac 
parte din capitolul 9. În acest capitol, sunt 
prezentate rezervele de substanţe minerale 
după diferite sisteme de clasifi care şi re-
laţiile de determinare a acestor indicatori 
tehnico-economici. 

Capitolul 10 conţine o serie de elemen-
te tehnico-economice aferente exploatării în 
cariere şi anume: organizarea activităţilor 
productive în exploatările miniere la zi, pro-
iectele de dezvoltare şi efi cienţa  investiţii-
lor în minerit. 

Volumul este o lucrare ce sintetizează 
experienţa teoretică, practică şi de cercetare 
a autorului, în domeniul exploatărilor mini-
ere la zi, de-a lungul a peste 40 de ani de 
activitate. Este un ghid teoretic şi practic 
pentru toţi inginerii şi tehnicienii care au le-
gătură cu acest domeniu şi o lucrare foarte 
utilă studenţilor, cadrelor didactice şi speci-
aliştilor din cercetare-proiectare. 

Prof. univ. dr. ing. Ilie Onica
Universitatea din Petroşani

Concert de închidere a stagiunii 
muzicale 2009 – 2010 al Orchestrei 

Inginerilor Petru Ghenghea  

FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

Fodor DumitruFodor Dumitru
Exploatarea în cariere a Exploatarea în cariere a 

zăcămintelor de substanţe minerale zăcămintelor de substanţe minerale 
şi roci utileşi roci utile

– Exemple de calcul –– Exemple de calcul –
Editura AGIR – Bucureşti şi Editura Corvin – Deva, 2010, 686 pag.Editura AGIR – Bucureşti şi Editura Corvin – Deva, 2010, 686 pag.

Încheierea stagiunii muzicale 2009 – 2010 a Orchestrei Inginerilor Petru Ghenghea, 
cea de-a 53-a din prodigioasa ei activitate artistică, a fost marcată prin concertul susţinut la 
18 iunie 2010, pe scena sălii Gh. Duca a AGIR, din Piaţa Romană. Spectacolul a încununat 
o stagiune bogată, care a cuprins şapte reprezentaţii, pe scena Ateneului Român, la sala Gh. 
Duca a AGIR şi în festivalul Musica Sacra de la Veneţia, momente prezentate pe larg în 
publicaţia noastră. Spectacolul de închidere nu a făcut excepţie de la strălucirea întregii 
stagiuni, o reprezentaţie faţă de care publicul a arătat acelaşi viu interes răsplătit din plin 
cu muzică aleasă şi cu interpretări deosebite. 

Concertul s-a constituit într-un omagiu adus acad. Radu Voinea, personalitate mar-
cantă a ştiinţei şi tehnicii româneşti, fost preşedinte al Academiei Române, plecat dintre noi 
în luna mai a.c. Concertul a avut o încărcătură emoţională specială, pentru că susţinerea 
lui s-a făcut la dorinţa 
membrilor orchestrei 
care l-au avut pe oma-
giat fi e prieten – pre-
cum familia profesoru-
lui Petru Ghenghea şi 
a fi icei sale, fondatorul 
orchestrei, conf. dr. 
Voichiţa Ghenghea – 
fi e coleg de catedră şi 
colaborator, cum este 
cazul concert-maes-
trului orchestrei, prof. 
univ. Mircea Cazacu; 
mai multor membri 
ai orchestrei, la vre-
mea studenţiei lor, acad. Radu Voinea le-a fost rector sau profesor în cadrul Institutului 
Politehnic Bucureşti, dar toţi l-au cunoscut direct cu ocazia numeroaselor sale prezenţe la 
concertele orchestrei, de care era foarte apropiat. 

Seara a fost deschisă de preşedintele AGIR, dr. ing. Mihai Mihăiţă, coleg mulţi ani în 
board-ul de conducere al Academiei de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR) cu acad. Radu 
Voinea, căruia i-a făcut o evocare plină de emoţie şi de savoare despre legătura care a existat 
între cei doi. Apoi, doamna Elis Râpeanu a prezentat câteva pasaje încărcate de sentiment 
din propria lucrare memorialistică Acad. Radu Voinea – Rectorul meu, publicată recent la 
Editura Noa. 

Programul muzical a fost alcătuit din capodopere ale preclasicismului. În deschiderea 
concertului, a fost prezentată Simfonia nr. 8 de William Bozce, o lucrare reluată după 60 
de ani pe o scenă bucureşteană. A urmat încântătoarea arie pentru soprană Domine Deus 
din Oratoriul Gloria de Antonio Vivaldi, în interpretarea Elenei Stancu, de la Filarmoni-
ca George Enescu. Artista profesionistă a avut o realizare care a pus în valoare întreaga 
poezie a acestei arii foarte îndrăgite. Aprecieri deosebite se cuvin celor doi instrumentişti 
care au asigurat acompaniamentul la cele două instrumente obligate: oboi – Lucia Maria 
Petroiasnu şi violoncel – Teodor Chircu, afl aţi într-un raport sonor inspirat cu solista. 

Concertul brandenburgic nr. 5, în re major, pentru fl aut, vioară şi pian, de Johann 
Sebastian Bach, a fost de-a lungul timpului una dintre piesele de rezistenţă ale orchestrei, 
mult îndrăgită de către maestrul Petru Ghenghea. Acesta a prezentat-o – în foarte multe 
ocazii – în ţară şi străinătate, susţinut fi ind de doi dintre cei mai performanţi solişti din-
tre membrii orchestrei inginerilor: prof. univ. Mircea Cazacu, la vioară, şi dr. fi z. Maria 
Haiduc, la pian. Dacă veleităţile interpretative ale celor doi soliştii – Mircea Cazacu şi 
Maria Haiduc – ne erau mai demult cunoscute, revelaţia a constituit-o interpretarea tână-
rului fl autist Ionuţ Vultur, un mai nou membru al orchestrei. 

Concertul pentru două viori, în la minor, op. 3, nr. 9 din ciclul L’estro Armonico de 
Antonio Vivaldi a adus o schimbare de atmosferă inspirată, prin trecerea de la meditativul 
univers bachian la bogăţia de culori şi la serenitatea universului vivaldian, relevat cu in-
spiraţie de către cei doi solişti, Ileana Ioneşti şi Mihai Perciun. Şi această lucrare face parte 
din „repertoriul de aur“ al orchestrei inginerilor, fi ind adesea interpretată în spectacole sub 
conducerea maestrului Ghenghea. Cei doi solişti au încântat printr-o interpretare plină de 
prospeţime şi strălucire. 

Cunoscuta solistă a Filarmonicii George Enescu, Gianina Munteanu, a fost protago-
nista celor două arii pentru mezzo-soprană din oratoriul vivaldian Gloria, Domine Deus şi 
Qui sedes ad dextram padres; o interpetare literalmente cuceritoare prin căldură, sensibi-
litate şi subtilele nuanţări. Din nou, apreciem acompaniamentul de cello obligatto, realizat 
de Teodor Chircu. Ultima piesă din concert a fost Concertul pentru oboi şi orchestră de 
Allessandro Marcello, care a avut ca solistă de Lucia Maria Petroianu, solistă de mare 
valoare şi fi delă colaboratoare a orchestrei inginerilor. Interpretarea solistei a fost absolut 
minunată, prin echilibru şi calitatea sunetului arătate. 

Spectacolul de închidere a stagiunii oferit de Orchestra Inginerilor Petru Ghenghea 
a avut o ţinută remarcabilă, la care au contribuit deopotrivă soliştii şi orchestra, care a do-
vedit, şi cu această ocazie, o formă artistică de vârf. Nu putem să nu subliniem contribuţia 
importantă pe care o are dirijorul Andrei Iliescu, atât din punct de vedere organizatoric, al 
alegerii programelor muzicale, cât şi al pregătirii artistice ale orchestrei, soliştilor şi spec-
tacolelor, în general, şi căruia îi adresăm întreaga noastră admiraţie. 

Felicitări atât orchestrei, cât şi dirijorului ei şi le dorim să se bucure de succese la fel 
de mari, cât mai multe stagiuni care vor urma! 
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 Să minţi de-a dreptul e banal, 

                    E
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                Modern, legal şi-adevărat

               Se minte doar prin avocat!

                   P
rof. dr. ing. Corneliu              

                   P
rof. dr. ing. Corneliu              

                      
         Berbente

                      
         Berbente          

Bucureşti, iunie 2010

INSTITUTUL NAŢIONAL DE 
CERCETARE DEZVOLTARE PENTRU 

MECATRONICĂ ŞI TEHNICA 
MĂSURĂRII – INCDMTM

cu sediul în Şos. Pantelimon nr. 6 – 8, 
sector 2,cod poştal 021631

derulează, începând cu data de 
16.06.2010, proiectul:

MODERNIZAREA ŞI DEZVOLTAREA 
MANAGEMENTULUI 

INSTITUŢIONAL AL ACTIVITĂŢILOR 
DE C-D-I- DIN DOMENIUL 

MECATRONICII ŞI TEHNICII 
MĂSURĂRII/ PROMECATRONICA
fi nanţat în urma competiţiei POS CCE 

–  Axa prioritară 2 – 2009 – 3
Operaţiunea 2.2.4 – Întărirea capacităţii 

administrative
Co-fi nanţat prin Fondul European 

de Dezvoltare Regională, în baza contrac-
tului de fi nanţare încheiat cu Autoritatea 
Naţională pentru Cercetare Ştiinţifi că, 
în calitate de Organism Intermediar 
(OI), în numele şi pentru Ministerul 
Economiei, Comerţului şi Mediului 
de Afaceri în calitate de Autoritate de 
Management (AM) pentru Programul 

Operaţional Creşterea Competitivităţii 
Economice (POS CCE).

Valoarea totală a proiectului este de 
468 400 lei din care asistenţa fi nanciară ne-
rambursabilă este de 400 000 lei (332 000 lei 
din FEDR şi 68 000 lei din bugetul naţional).

Acest proiect se implementează la 
INCDMTM pe o durată de 6 luni. 

Proiectul  PROMECATRONICA repre-
zintă o abordare  a activităţilor de C-D-I 
ale institutului privind noua tendinţă 
apărută în industria de high-tech mon-
dială, aparatura inteligentă şi tehnicile 
de măsurare necesare, realizate pe baza 
noilor echipamente mecatronice.

Obiectivul principal al proiec-
tului îl constituie crearea şi dezvol-
tarea unui management performant, 
cu o mai bună gestionare a fondurilor 
publice, cu o creştere a capacităţii de 
elaborare, coordonare, monitoriza-
re şi implementare a proiectelor de 
cercetare-dezvoltare-inovare interne şi in-
ternaţionale, rezultând în fi nal o creştere a 
performanţelor administrative şi, mai ales, a 
vizibilităţii pe plan intern şi extern.

Prin derularea acestui proiect se ur-
măreşte, în mod deosebit, creşterea perfor-
manţei şi a capacităţii administrative a insti-
tutului naţional, perfecţionarea mijloacelor 
de comunicare şi implementarea celor mai 

performante softuri de conducere şi admi-
nistrare, creşterea capacităţii şi abilităţii de 
a accesa fonduri europene pentru cercetare-
dezvoltare, o publicitate efi cientă pentru a 
face cunoscute obiectivele şi rezultatele pro-
iectului, precum şi a rezultatelor obţinute.

Creşterea vizibilităţii şi a cooperării 
internaţionale, un obiectiv prioritar al pro-
iectului, va fi  posibilă prin efi cientizarea 

mijloacelor de comunicare, prin acţiuni 
specifi ce de consultanţă prin care cercetă-
torii vor acumula cunoştinţe în domeniul 
accesării, elaborării şi conducerii de pro-
iecte europene, prin lărgirea comunicării 
cu parteneri externi din medii ştiinţifi ce 
universitare, instituţionale şi de afaceri, 
prin stabilirea unei legături permanente cu 
mediul economic intern.

Prin obiectivele propuse a se realiza 
proiectul este în concordanţă cu obiectivul 
Operaţiunii 2.2.4 – Întărirea capacităţii 
administrative prin:

– reproiectarea managementului şi 
perfecţionarea infrastructurii institutului, 
întărirea capacităţii administrative prin con-
sultanţă de specialitate;

– creşterea capacităţii de elaborare, 
coordonare, monitorizare şi implementare a 
proiectelor de cercetare-dezvoltare-inovare, 
în vederea accesării de instrumente fi nanci-
are naţionale şi internaţionale;

– promovarea rezultatelor obţinute şi 
stimularea interesului mediului de afaceri 
pentru activitatea de cercetare; 

– achiziţia de echipamente IT, soft in-
stituţional, licenţe şi aplicaţii informatice;

– promovarea proiectului prin infor-
mare şi publicitate în mass media

 
Persoană de contact: dr. ing. Doru 

Dumitru PALADE, Director de pro-
iect, INCDMTM Bucureşti, tel: +4021 
252 34 37, fax: +4021 252 34 37, e-mail 
palade@incdmtm.ro 

Pentru mai multe informaţii:
Organism Intermediar pentru Cercetare 

ANCS – DGOI, str. Mendeleev 21 – 25, 
sector 1, Bucureşti, tel.021-319 23 26/221, 
fax.021-317 66 33, www.ancs.ro. 

Bucureşti, iunie 2010

Institutul Naţional de Cercetare 
Dezvoltare pentru Mecatronică 
şi Tehnica Măsurării – INCDMTM 

Bucureşti 
cu sediul în Şos. Pantelimon Nr. 6 – 8, 

sector 2, cod poştal 021631

derulează, începând cu data 
de 4 iunie 2010, proiectul:

APARATURĂ INTELIGENTĂ ŞI 
INFORMAŢIONALĂ PENTRU 

MĂSURAREA ŞI MONITORIZAREA 
HIDRODINAMICII SEDIMENTELOR 

BAZATĂ PE NOI  METODE DE 
MĂSURARE – SEDCONTROL 

fi nanţat în urma competiţiei POSCCE – 
Axa prioritară 2 – 2009 – 2, 

Operaţiunea 2.1.2 –  Proiecte C-D de 
înalt nivel ştiinţifi c la care va participa 

specialist din străinătate
Co-fi nanţat prin Fondul European de 

Dezvoltare Regională, în baza contractului 
de fi nanţare încheiat cu Autoritatea Naţiona-
lă pentru Cercetare Ştiinţifi că,  în calitate 
de Organism Intermediar (OI), în numele 
şi pentru Ministerul Economiei, Comer-

ţului şi Mediului de Afaceri, în calitate de 
Autoritate de Management (AM) pentru 
Programul Operaţional Creşterea Compe-
titivităţii Economice (POS CCE).

Valoarea totală a proiectului este de 
2 876 529 lei, din care asistenţa fi nanciară 
nerambursabilă este de 2 672 278 lei  
(2 217 990, 74 lei – din FEDR şi 454 287,26  
lei – din bugetul naţional).

INCDMTM Bucureşti va implementa-
proiectul pe o durată de 36 de luni.

Obiectivul proiectului îl reprezintă 
abordarea, în mod unitar, a activităţilor de 
cercetare interdisciplinare, pentru dezvol-
tarea de noi metode de măsură, pe principii 
acustice, şi a aparaturii inteligente aferen-
te, utilizate în hidrodinamica sedimentelor, 
respectiv de măsurare şi monitorizare în 
timp real a turbidităţii şi grosimii stratului 
aluvionar.

Ultimele estimări pe plan naţional şi 
mondial arată că acumulările de sedimente în 
lacurile de baraj artifi cial sau natural reduc 
capacitatea de acumulare a acestora cu pes-
te 1% în fi ecare an. Acest fapt va avea drept 
urmare scăderea în următoarele 3 – 5 dece-
nii a capacităţii mondiale de stocare a apei 
cu aproximativ 50%. Aceste consecinţe sunt 
cu atât mai importante în zilele noastre când 
schimbările climatice sunt un fapt universal 

recunoscut şi acceptat, unele dintre 
aceste infl uenţe fi ind vizibile şi în 
diferite regiuni ale ţării noastre.

Estimarea la scara bazinelor hidro-
grafi ce a depunerilor de sedimente, urmă-
rirea în timp real a formării depozitelor de 
sedimente, identifi carea corectă a factori-
lor care infl uenţează procesul de sedimen-
tare, modelarea şi determinarea exactă a 
perioadei de viaţă a unui rezervor de apă 
/ canal / şenal navigabil / bazin portuar, 
concomitent cu stabilirea corectă şi ime-
diată a măsurilor de combatere, sunt de 
importanţă majoră.

Prin realizarea obiectivelor proiectului 
se asigură constituirea şi dezvoltarea, în ca-
drul INCDMTM Bucureşti, a unui colectiv 
de specialişti în domeniul aparaturii inteli-
gente de măsurare şi monitorizare, atât în 
domeniul hidrodinamicii sedimentelor cât 
şi al unor mărimi fi zice care pot caracteriza 
atât fenomene precursoare cât şi în evoluţie, 
fenomene/evenimente denumite generic ge-
ohazarde (alunecări de teren, eroziuni costi-
ere, poluare cu produse petroliere).

Deşi problematica legată de depune-
rile de sedimente este cercetată de peste 8 
decenii, ceea ce este în discuţie, ca noutate 
pe plan mondial, sunt aspectele legate de 
modalităţile de măsurare şi monitorizare în 
timp real, pe principii acustice, a parame-
trilor hidrodinamici care caracterizează de-
punerile de sedimentare şi, cu precădere, a 
grosimii stratului aluvionar, afl at într-o con-
tinuă evoluţie/variaţie sub infl uenţa aleatoa-
re a factorilor naturali.

Prin obiectivele propuse a se realiza 
proiectul este în concordanţă cu obiectivul 
Operaţiunii 2.1.2 – Proiecte CD de înalt ni-
vel ştiinţifi c la care vor participa specialişti 
din străinătate prin: 

● asigurarea/crearea unui nucleu de 
competenţă ştiinţifi că, la standarde europe-
ne, în cadrul INCDMTM Bucureşti, în do-
meniul cercetării şi elaborării de aparatură 
inteligentă pentru măsurarea hidrodinamicii 
sedimentelor cu posibilităţi ulterioare de 
abordare şi a fenomenelor legate de geoha-
zarde (alunecări de teren, eroziuni costiere, 
poluare cu produse petroliere);

● proiectul este condus, în calitate de di-
rector de proiect, de un specialist de înaltă ca-
lifi care, prof. univ. dr. ing. PETRU BOERIU 
de la Institutul pentru Educarea Apei – 
UNESCO – IHE Delft – OLANDA.

  
Detalii suplimentare puteţi obţine 

de la: 
Director proiect: Prof. univ. dr. ing. 

Petru Boeriu
Responsabil proiect / persoană con-

tact: CS I, Alexandru Moldovanu
Tel. 021 252 08 56; Fax: 021 252 34 37;
e-mail: smoldovanu@incdmtm.ro

Autoritatea Contractantă: ANCS – 
DGOI, str. Mendeleev 21 – 25, sect. 1, 
Bucureşti, tel / fax.021-318 30 60 
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